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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 26 feb. 1960
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay (bij de punten 18 t/m 25), de Vice-Minister-
President Korthals (Voorzitter bij de punten 1 t/m 17), Van Aartsen, Cals, Klompé, Luns (bij de
punten 1 t/m 17), Marijnen, De Pous, Van Rooy, Toxopeus, Visser en Zijlstra (bij de punten 18
t/m 25) (afwezig Minister Beerman).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Van den Berge (bij de punten 17 en
18), Bot (bij punt 25), Van Houten (bij punt 2), Roolvink (bij punt 19) en Schmelzer.

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

25. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
b. Bezoek van Staatssecretaris Bot aan Nieuw-Guinea
Staatssecretaris Bot deelt als eerste indruk van zijn bezoek aan Nieuw-Guinea mede, dat het
Kabinet in zijn tegenwoordige samenstelling duidelijk op de goede weg is om van het beleid in
Nieuw-Guinea een winstpunt te maken. Bij zijn bezoek aan het Australische deel van Nieuw-
Guinea en aan Canberra heeft hij op desbetreffende vragen steeds geantwoord, dat Nederland op
Nieuw-Guinea zal blijven om zijn opdracht uit te voeren, doch dat het daartoe wel noodzakelijk
acht, dat de bestaande administratieve en technische samenwerking wordt uitgebreid tot een
politieke en militaire samenwerking. Dit laatste is van belang, omdat het Australische deel van
Nieuw-Guinea wel is aangesloten bij SEATO en ANZUS en dus onder bescherming van de
Amerikaanse zevende vloot valt. In Washington heeft spreker hierop ook de nadruk gelegd. In
Nederlands-Nieuw-Guinea is in de afgelopen 10 jaar de basis gelegd voor verdere ontplooiing.
Daar zal men nu tot meer decentralisatie en tot meer coördinatie moeten komen. De raden op
dorps- en hoger niveau zijn het middel bij uitstek om de Papoea's bij het bestuur te betrekken. Uit
vele privégesprekken heeft spreker de duidelijke indruk, dat het tegenwoordige Nederlandse
bewind het bruikbare instrument voor de Papoea's is voor hun emancipatie. Spreker heeft niet
een Melanesische Unie als de enige juiste oplossing aanbevolen, zoals persberichten doen
geloven. Het onderwijs ontwikkelt zich in snel tempo, het lijdt alleen aan gebrek aan
onderwijzers. Voorts zal men het economische vervolg op de educatie van de Papoea wel in het
oog moeten houden. De oliewinning bij Sorong is op één veld na tot stilstand gekomen,
waardoor bepaalde wijken geheel verlaten zijn. Nu drie Australische maatschappijen
houtkapconcessies hebben aangevraagd en een Amerikaanse maatschappij samen met de Oost-
Borneo in de Vogelkop nikkelerts wil winnen, is het wenselijk, dat men daarbij van vrijgekomen
mensen uit de olieindustrie gebruik maakt. Tijdens de eerste dagen van zijn bezoek werd hem
reeds door spandoeken e.d. duidelijk gemaakt, dat de Papoea's niet op Indonesiërs gesteld zijn.
Dit is geen politieke tegenstelling, maar de Papoea's zien de Indonesiërs in baantjes, die zij zelf
zouden willen bezetten. Het Australische deel is veel vruchtbaarder (produktie van koffie enz.).
De verhoudingen lijken echter minder gunstig blijkens het bestaan o.a. van een avondklok. De
Australische Minister-President heeft spreker opnieuw verzekerd, dat Nederland geen betere
vriend in Australië heeft dan hij. Hij zal voor de Commonwealth Conferentie naar Europa komen
en daarbij worden vergezeld van de Minister for Territories Hasluck, die de door spreker
overgebrachte uitnodiging tot een bezoek bij deze gelegenheid aan Nederland gaarne had
aanvaard. Spreker heeft gezegd, dat men niet moet wachten met besprekingen tussen de militaire
deskundigen tot er iets gebeurt; hij heeft erop aangedrongen nu al vast bepaalde
veronderstellingen te doen bespreken door de militaire staven. Aan Australische zijde vond men
dit moeilijk en men wilde dit niet forceren. In Amerika heeft spreker met de
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Rockefellerfoundation en de Fordfoundation gesproken over steun aan de uitvoering van
projecten op Nieuw-Guinea. Bij laatstgenoemde instelling had men daarvoor een open oor, maar
Rockefeller, die zelf een project in Indonesië heeft, vond het een netelige zaak.

Minister Klompé stelt de vraag hoe op Nieuw-Guinea de sociale voorzieningen zijn.
Staatssecretaris Bot antwoordt, dat Gouverneur Platteel (tegenover zijn stelling, dat er op Nieuw-
Guinea een harmonische huishouding moet ontstaan) zei, dat het gouvernement alleen werkers
nodig heeft en geen jeugdhuizen, bejaardenhuizen e.d. kan inrichten. Er is op het ogenblik op dit
terrein niets.

De Minister-President krijgt als hij zijn oor te luister legt van deskundigen een ander
beeld dan van de Staatssecretaris. Als hij het verslag van de Staatssecretaris hoort, meent hij dat
diens eindindruk gunstig is. Staatssecretaris Bot antwoordt, dat zijn eindindruk inderdaad gunstig
is.

Minister Visser merkt op, dat bij de prioriteitenvaststelling ook een beslissing over
de defensiemaatregelen voor Nieuw-Guinea moet worden genomen. Er zijn echter berekeningen,
waarbij alleen aan investeringen al f. 200 mln. nodig zou zijn.

Minister Zijlstra merkt op, dat door het Kamerlid Van Nierop vragen zijn gesteld
naar aanleiding van de demonstratie op het vliegveld bij het vertrek van Staatssecretaris Bot, die
door de christelijke werknemersorganisatie was opgezet. Spreker geeft Staatssecretaris Bot in
overweging hierover op korte termijn contact op te nemen met het CNV.

Minister Korthals vraagt speciale aandacht voor de verlenging van de baan van het
vliegveld op Biak ten behoeve van de KLM.

Staatssecretaris Bot antwoordt, dat hij contact met het CNV zal opnemen.
Omtrent de verdediging zal hij nog gaarne in kleinere kring verder spreken. Aan Minister
Korthals antwoordt spreker, dat men bezig was met de aanbesteding van de verlenging van de
baan op het vliegveld, waarbij het de bedoeling was met het werk op 1 april te beginnen.

De Minister-President neemt aan, dat Staatssecretaris Bot na zijn reis een program
zal opstellen van wat hij zou willen bereiken. Minister Toxopeus merkt op, dat de Staatssecretaris
thans alleen enige impressies van zijn bezoek heeft gegeven, maar dat er nog een uitvoeriger nota
zal volgen.

c. Vergadering Algemene Verdedigingsraad
De Raad besluit een vergadering van de AVR te houden op donderdag 24 maart 's middags.
Minister Visser heeft gaarne, dat dan ook de defensie van Nederlands-Nieuw-Guinea aan de orde
komt.
- - -


